
وزیر جهاد کشاورزی :برخی عقده
حقـارت دارند/مسـئولیت بگیریـد
امـا آمـار دروغ بـه مـردم تحویـل

ندهید

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه برخی از افراد در ستادهای
انتخاباتى تپیده شدن و واطلاعات نادرستی را به مردم ألقا مى کنند
گفت:آمارها و اطلاعاتی که گمرک إعلام می کند خودش گواه است که این

دولت چه کرده است.

به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری موج، محمود حجتی در اولین
همایش ملی مراکز جهاد کشاورزی دهستان با بیان اینکه در چند سال
گذشته با تمام محدویت هایی که در خط مقدم جهاد کشاورزی وجود داشت
توانستیم اقداماتى را انجام دهیم گفت:دغدغه امام راحل بعد از
انقلاب این بود که بتوانیم مردمان کشورمان نان تولید خودمان را

بخورنند.

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره اینکه در زمان ریاست جمهوری آقاى
خاتمى توانستیم در تولید گندم خودکفا شویم افزود:سال گذشته با
لطف خداوند کشورمان در تولید گندم خود کفا شدیم تا جایی که سال
گذشته شب عید ذخیره گندم کشور به ٨.۵ میلیون تن رسیده است و ما
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به دنبال صادرات مازاد تولید گندم هستیم و خوشبختانه کارهایی در
این زمینه انجام شده است.

ایسنا نیز  صحبتهای وزیر جهاد کشاورزی را  در نخستین همایش ملی
جهاد کشاورزی دهستان اینگونه پوشش داده :

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که آنهایی که مسئولان دولت را
“وارداتچی” خطاب می کنند و امروز در برخی ستادها خزیدهاند در
دولت گذشته ایران را به خاک سیاه نشاندند و چشمهایشان را بستهاند

تا نبینند چه اتفاقاتی در کشور افتاده است.

به گزارش ایسنا، محمود حجتی امروز (سهشنبه) در نخستین همایش ملی
جهاد کشاورزی دهستان که در وزارت جهاد کشاورزی برگزار شد، اظهار
کرد: برخی که ما را “وارداتچی پیر و خسته” میدانند همان کسانی
بودند در دولت گذشته مسئولیت داشتند و امروز در ستاد برخی از
آقایان خزیده اند و میخواهند به هر طریقی شده به وزارت، صدارت و
مسئولیت برسند. اما باید عملکردها راه ببینند که بر اساس اعداد و
ارقام است و دروغ نگویند، چرا که همینها بودند که در گذشته ایران

را به خاک سیاه نشاندند.

وی افزود: برخی از آقایانی که در دولت گذشته وزیر بازرگانی
بودهاند و امروز در گوشه ستاد برخی خزیده اند در مصاحبه ای با
روزنامه ایران اعلام کردند که در آن زمان برای تامین نیاز داخلی
کشور مجبور بودیم اقدام به واردات کنیم و برای آن درصدد گرفتن
مجوز از مقام معظم رهبری برآمدیم، چرا که در کشور آرد موجود نبود
و اگر گندم وارد نمی کردیم این بحران به وجود میآمد؛ بنابر این
برای آن ستاد بحران تشکیل دادیم و زمانی که کشتی ها به مرزهای
ایران نزدیک میشدند با یک قایق موتوری به سرعت به آنها نزدیک می
شدیم تا نمونه برداری ها را قبل از رسیدن کشتی به ساحل انجام
دهیم، چراکه باید بلافاصله به محض ترخیص از گمرکات به کارخانهها
میفرستادیم و در واقع در آن ایام ۱۷ – ۱۸ استان بودند که موجودی
گندم آنها کمتر از هفت روز بود اما در واقع نباید کمتر از سه ماه
باشد. البته این صحبت های من نیست بلکه وزیر بازرگانی دولت گذشته
این اظهارات را مطرح کرده است و ما را به چه چیزهایی متهم

میکنند.

تولید و واردات شکر را به روز سیاه نشاندند

وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد سال ۱۳۸۴ معادل شش میلیون تن



چغندرقند وارد شد و در واقع از مهر ماه سال ۱۳۸۴ تا اردیبهشت
۱۳۸۵ طی شش ماه، پنج بار در دولت جلسه گذاشتند و در مراحل مختلف
تصویب کردند تا تعرفه شکر را به صفر درصد در اردیبهشت ماه سال

۱۳۸۵ رساندند.

حجتی خاطرنشان کرد: همین مسئله باعث شد شکر و تولید و واردات آن
به روز سیاه بنشیند؛ به گونه ای که در کشور در سال ۱۳۸۲ حدود ۳۱۶
هزار تن شکر شده در سال ۱۳۸۳ این میزان به ۳۰۳ هزار تن رسید اما
آنقدر سیاست ها و مدیریت ها غلط بود که در سال ۱۳۸۵ میزان واردات
شکر یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن رسید و تولید این محصول به کمتر از
۵۰۰ هزار تن در حالی که در گذشته و سالهای قبل از آن سابقه تولید
یک میلیون و ۲۰۰ هزار تنی شکر نیز وجود داشت و این اظهارات شعار
نیست بلکه بر اساس آمار رسمی گمرک بوده است. آقایان مسائلی را
مطرح می کنند و به ما می گویند که واردات نکنید تا شغل ایجاد شود
این در حالی است که در سالهای ۱۳۹۳ و ۱۳۹۴ تولید شکر از واردات
پیشی گرفت و در سال گذشته یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن رسید و واردات
آن تا ۵۰۰ هزار تن کاهش پیدا کرد که در واقع اگر زمان داشتیم چند
کارخانه در دست بازسازی را آماده میکردیم که البته در دستور کار

قرار دارد امروز به یک کیلوگرم هم نیاز نداشتیم.

اگر میخواهید مسئولیت بگیرید، چرا دروغ می گویید؟

وی تصریح کرد: برخی با این شرایط به وجود آمده ما را به “واردات
چی” متهم میکنند، باید به آنها گفت که اگر میخواهید مسئولیت
بگیرید، چرا دروغ می گویید این که کشور با چه مشکلاتی روبرو بود و
امروز بر اساس آمار گمرک و دیگر اعداد و ارقام که جزو آمارهای
رسمی کشور است، چه وضعیتی دارد بر همه روشن است و خودتان گفتید
که در گندم چه اتفاقی افتاد و این در حالی است که ایران امروز
بیش از نیاز خود گندم تولید کرده و دنبال بازار صادراتی است و شب

عید سال گذشته ۸.۵ میلیون تن گندم مازاد ذخیره وجود داشت.

وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: گرچه اتفاقاتی که امروز در ایران و
در بخش کشاورزی افتاده است به من ربطی ندارد و لطف خدا و برکت
دست کشاورزان بوده است اما یک سیاست گذاری و حمایت صورت گرفته که
منطبق بر موازین علمی عقلی و منطقی بوده است همانطور که رئیس
جمهور بارها اعلام کردند به دنبال وزارتخانه و وزیر شدن نبودم اما
به ما میگویند که “پیر و خسته” ایم؛ باید از آنها پرسید که گرچه
پیر شده ایم اما دوستان در این دوره بگویند چند سفر برای پیر،



خسته و کم تحرک نبودن کافی است و باید عملکردها راه نگاه کرد تا
به نتیجه رسید.

“وارداتچیها” در ستادهای برخی آقایان خزیدهاند

حجتی گفت: برخی میگویند که واردات از صادرات پیشی گرفته است اما
باید آمار گمرک را نگاه کنند و آن را با گذشته مقایسه کنند. من
بنا نداشتم در مورد گذشته صحبت کنم و هر کسی هم که در جلسات
مختلف در مورد گذشته صحبت می کرد می گفتم که ما باید کار خودمان
را انجام دهیم. اما در حال حاضر میبینیم برخی که با واردات کشور
را با مشکل مواجه کردند و این بلا را سر ایران آوردند، امروز مدعی
شده اند و این ها همان کسانی هستند که در دولت گذشته مسئولیت
داشتند و امروز در ستادهای برخی آقایان خزیده اند. سال ۱۳۹۲ تراز
تجاری کشاورزی و صنایع غذایی ایران منفی ۸.۱ میلیارد دلار بود و
در پایان سال گذشته به منفی ۳.۰۹ رسیده است که نشان دهنده بهبود
بیش از پنج میلیارد دلاری آن است که یا جایگزین واردات شده یا به
صادرات افزوده شده است، اما باز هم ما را “واردات چی” خطاب می

کنند.

وی افزود: ما را “پیر و خسته” می دانند اما آنهایی که ادعای
جوانی داشتند کشور را به روز سیاه نشاندند، عملکردشان مشخص است و
اما این دولت برای اولین بار در تاریخ ایران با حمایت شخص رئیس
جمهور مسئله بازار در مقابل بازار را مطرح کرد و همین مسئله سبب
شد تا صادرات محصولات کشاورزی رونق بگیرد. این در حالی است که در
دوره های مختلف و مقاطع گوناگون بسیاری با هوچی گری ها و غوغا
سالاری ها کلاه سر مردم گذاشتند اما باغداران میدانند که در
فروردین ماه و اردیبهشت ماه هرسال برای بازاریابی سیب با چه
مشکلات و عذابی مواجه بودند اما در سال گذشته با سیاست بازار در
مقابل بازار کاری کردیم که هر کسی می خواست موز وارد کند می
توانست با صادرات سیب از تعرفه ترجیحی برای واردات موز استفاده
کند و همین عامل سبب شد در اردیبهشت ماه سال گذشته ۱۵۰ هزار تن و
در پایان سال گذشته بیش از ۳۵۳ هزار تن سیب صادر شود؛ اما چه

نسبت های ناروایی که به رئیس جمهور و دولت یازدهم می دهند.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: در زمینه دانه های روغنی نیز
اتفاقات مشابهی رخ داد چراکه ضریب خودکفایی روغن در کشور از ۶ تا
۷ درصد در دولت اصلاحات به حدود ۱۶ درصد رسید و به عنوان مثال
میزان تولید کلزا تا ۴۰۰ هزار تن افزایش یافت و وقتی که دوباره
در دولت یازدهم روی کار آمدیم و میخواستیم مانند گذشته دانه های



روغنی را توسعه دهیم دیدیم که کود، بذر و دیگر ملزومات تولید
وجود ندارد و همه چیز خراب شده است اما دوباره برای کلزا و دانه
های روغنی مجری منصوب کردیم و بذر آن را نیز از طریق موسسه های
تحقیقاتی داخلی و خارج از کشور وارد کردیم، همچنین در خرید
محصولات کشاورزی نیز همه قیمت ها را افزایش دادیم و میزان تولید
آنها افزایش یافت در حالی که برخی ما را “وارداتچی” میدانند، در
کتاب تعرفه ها بهگونهای تلاش کردیم تا تعرفههای ترجیحی تصویب شود
و چه قدر در این زمینه با ما مقابله شده و در رسانه ها علیه ما
موضع گیری کردند و کار را به جایی رساندند که من مجبور شدم در دو
سال گذشته لفظی را به کار ببرم و بگویم مگر مملکت بیصاحب است که
هر قدر می خواهید روغن وارد کنید اما امروز با وجود محدودیتها و
تنگناهای بسیار دولت در زمینه تامین منابع مورد نیاز تولید کلزا

حدود ۳ برابر نسبت به سالهای گذشته افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: گرچه همواره یکی از انتقاداتی که به من وارد بوده
عدم تخصصم در حوزه کشاورزی است اما گندم کاران ایران امسال ۳.۵
بر ابر درآمدشان افزایش یافته است و از سوی دیگر نیز در زمینه ی
برنج که برخی مدعی شدند تولید کنندگان مورد اجحاف قرار گرفتهاند
باید گفت که بگونه ای برنامه ریزی شد تا مصرفکننده متضرر نشود و
مصرف کنندگان ضعیف نیز بتوانند با قیمتی پایین حدود ۴ هزار تومان
برنج خارجی خریداری و مصرف کنند و تولیدکنندگان ایرانی نیز
بتوانند برنج ایرانی با کیفیت خود را حدود ۷ تا ۸ هزار تومان
بفروشند که البته شاید برنج ایرانی کیفی شاید بیشتر از این قیمت
به دست مصرف کنندگان برسد. بیش از ۸۵ درصد برداشت برنج به صورت
مکانیزه صورت می گیرد و هزینههای تولید برای تولیدکنندگان تا
حدودی کاهش پیدا کرد بنابراین آنها نیز نسبت به گذشته بیشتر از
تولیدشان رضایت دارند و سود می برند اما برخی اینقدر نمک نشناس
هستند و به دنبال قدرت که فقط کارشان بمباران کردن اعصاب مردم

است.
حجتـی گفـت: در سـال ۱۳۹۲ تولیدکننـدگان چغندرقنـد کمتـر از ۴۰۰
میلیارد تومان پول بابت فروش محصولشان دریافت کردند در حالی که
این عدد در سال ۱۳۹۵ به بیش از ۱۸۳۰ تا ۱۸۵۰ میلیارد تومان رسید
در حالی که سطح زیر کشت این محصول کاهش پیدا کرد اما تولید و

قیمت آن بیشتر از گذشته شده است.
وی تصریح کرد: نه تنها در دولت یازدهم واردات شکر را کنترل کردیم
و تولید آن را با رکورد تازه و جدیدی افزایش دادیم بلکه برای
واردات آن برنامه ریزی و سیاست گذاری صورت گرفت به گونه ای که
تولیدکنندگان به نسبت تولیدشان بتوانند نیاز کشور را وارد کنند



نه به نسبت رانتشان؛ به گونه ای که یک چهارم از نیاز کشور باید
از خارج وارد شود و بر همین اساس نسبت ها را در کارخانه های
مختلف محاسبه کردیم و به آنها اجازه واردات دادیم در حالی که در
دولت گذشته بسیاری از کارخانه ها حتی کارخانه های دولتی اقدام به
واردات شکر خام می کردند و با تنها سفید کردن این محصول اسم خود

را تولیدکننده می گذاشتند.

برخی چشمهایشان را بستند تا نبینند

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه برخی با سیاستهای غلط در گذشته
مشکلات بسیاری در کشور ایجاد کردند، گفت:  اینها همان کسانی هستند
که امروز به ما می گویند ۴ درصدی؛ البته تاریخ همیشه مملو از این
هیجانات بوده است و من به عنوان کوچکترین عضو دولت می گویم برخی
چشم هایشان را بستند تا نبیند چه اتفاقاتی در گذشته افتاده و چه

تغییراتی در دولت یازدهم رخ داده است.
حجتی افزود: در دهه ۸۰ به ازای هر متر مکعب مصرف آب ۲۵۰ گرم شکر
تولید میکردیم و امروز این عدد به بیش از ۱۲۰۰ گرم رسیده  که به
معنی افزایش ۵ برابری بهره وری آب در تولید این محصول است و
البته انتقال تولید این محصول از فصل بهار به پاییز نیز یکی دیگر
از اقداماتی بوده که در راستای کاهش مصرف آب و مدیریت منابع آبی
انجام شده است. در جلسه ای که در ابتدای آغاز به کار دولت یازدهم
خدمت مقام معظم رهبری برگزار شد، ایشان فرمودند که من تعجب کردم
شما در جلسه اخذ رای اعتماد از نمایندگان مجلس چرا وعده خودکفایی
گندم را ندادید و نگفتید که مانند گذشته این محصول را خودکفا می
کنم اما من همانجا اعلام کردم و باز هم میگویم که آنچه را که به

لطف خدا و کشاورزان به دست بیاوریم، اعلام می کنم.
وزیر جها کشاورزی عنوان کرد: امروز در دنیا همه استراتژیست ها
بخش کشاورزی را صرفاً به عنوان یک بخش اقتصادی نگاه نمیکنند و
تحت هیچ شرایطی خودشان را غافل از حمایت کشاورزان نمی کنند و سعی
دارند تا بهره برداران این بخش را سرپا، مطرح و مورد احترام
جامعه و مردم نگه دارند و در دولت یازدهم نیز بخش کشاورزی به
عنـوان یـک بخـش مهـم همـواره در اظهارنظرهـا، سـخنان و توجهـات
رئیسجمهور  قرار داشته است و علیرغم همه محدودیت ها همواره اعلام
کردیم که دولت برای تامین منابع و اعتبارات بخش کشاورزی به ویژه
در طرح های آب و خاک که جزو طرح های زیربنایی و رونق دهنده به

دیگر زیربخشهای کشاورزی است، هیچ مشکلی ندارد.
وی اظهار کرد: برخی اعلام میکنند که دولت خسته و پیر است و در



تریبون جمهوری اسلامی ایران در جمعه گذشته می گویند که وزرا باید
داراییهای شان را اعلام کنند در حالی که قوه قضایی پاسخ آنها را
داد اما مگر میشود دروغ به این بزرگی را گفت و انگشت اتهام را به

سمت بزرگوارانی نشانه رفت که همه عملکرد آنها را می دانند.

وی اعلام کرد: برخی سراغ وزرایی میروند که آدم تعجب میکند و باید
به آنها گفت که مردم باید به چنین وزرایی نگاه کنند که شما
تخریبشان میکنید. چه کسی میتواند ثابت کند که دکتر “حسن هاشمی”
به دنبال وزارت بهداشت بوده است همه میدانند ایشان از نظر
شخصیتی، علمی و چهره بین المللی جایگاه بالایی دارد و در زمان جنگ
چه ایثار هایی کرده است و حتی در گذشته و قبل از رسیدن به وزارت
با گروه جهادی خود به اقصا  و نقاط مختلف کشور میرفت تا به مردم
و مستضعفان کمک کند و من فکر میکنم که تنها عقده حقارت و حسادت
در برخی آقایان وجود داشته باشد چرا که همه می دانند او با اصرار
دیگران آمد. همچنین درخصوص وزیر دیگری به نام “بیژن زنگنه”
مسائلی را مطرح میکنند که مشخص نیست هدفشان چیست چرا که هیچ کس

در مدیریت و توانایی او شک ندارد.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: شخصا شاهد بودم که رئیس جمهور
درباره معضلات بیکاری و اشتغال حساسیتهای بالایی در سالهای گذشته
داشت و چندین جلسه در هفته برگزار میکرد اما برخی که ادعاهای
واهی مطرح می کنند باید به خودشان بیایند و عملکردها را مقایسه

کنند.


